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Spørgsmål nr. 701 (Alm. del) fra Folketingets Retsudvalg:

”Hvad er ministerens holdning til det stigende antal klager 
over politiets efterforskning og prioritering af sager?”

Svar:

Justitsministeriet har til brug for besvarelsen af spørgsmålet indhentet en 

udtalelse fra Rigsadvokaten, der har oplyst følgende:

”Jeg går ud fra, at der med spørgsmålet sigtes til de oplysnin-
ger, som fremkom i det indslag i TV2 Nyhederne den 4. fe-
bruar 2010, som der henvises til i spørgsmål nr. 702 (Alm. 
del) fra Folketingets Retsudvalg. I indslaget blev oplyst, at 
politiklagenævnene i 2009 behandlede 1053 klager, og at det-
te var 63 procent flere klager i forhold til 1997.

Det blev endvidere i indslaget oplyst, at klager over politiets 
prioriteringer og efterforskning ikke er gjort op i tal. Det blev
således ikke i indslaget anført, at antallet af klager over "poli-
tiets efterforskning og prioritering af sager" skulle være sti-
gende.

I forbindelse med klager over politiets virksomhed kan der 
være tale om på den ene side klager over politiets dispositio-
ner samt over afgørelser, der er truffet af politiet, og på den 
anden side klager over politipersonalets adfærd samt anmel-
delser om strafbare forhold begået i tjenesten. Klager over 
dispositioner og afgørelser er ikke omfattet af politiklage-
nævnsordningen.

Klager over politiets "prioriteringer og efterforskning" vil 
som udgangspunkt blive anset for at være klager over politi-
ets dispositioner, og er således ikke omfattet af politiklage-
nævnsordningen. Afgørelse over klager vedrørende politiets 
dispositioner inden for strafferetsplejen træffes af politiet i 
1. instans med klageadgang til statsadvokaten.

Rigsadvokaturen er ikke bekendt med antallet af klager over 
politiets dispositioner, ligesom der ikke udarbejdes statistik 
på området.

Vedrørende antallet af politiklagenævnssager kan jeg oplyse, 
at der siden 1996, hvor den nuværende politiklagenævnsord-
ning trådte i kraft, foretages en årlig opgørelse af antallet af 
indkomne politiklagenævnssager. Disse tal offentliggøres i 
Rigsadvokatens årlige politiklagenævnsberetning. Det be-
mærkes, at beretning for 2008 og 2009 er under udarbejdelse.
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Antallet af indkomne politiklagenævnssager i perioden fra 
1996 til 2009 fordeler sig således:

1996 1013 2003 917
1997 645 2004 971
1998 626 2005 934
1999 838 2006 989
2000 896 2007 1023
2001 931 2008 981
2002 876 2009 1053

Det er min opfattelse, at antallet af indkomne sager bortset 
fra de første år efter politiklagenævnsordningens etablering –
trods udsving mellem de enkelte år – har ligget forholdsvis 
stabilt over hele perioden.”


